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Med dette oversendes forespørsel/ krav om revidering av konsesjonsvilkårene for Samsjøen i
Ringerike kommune i Buskerud.

Bakgrunnen er en skriftlig henvendelse som ble innsendt til kommunen vinteren 2008, fra et
par hytteeiere ved vannet. Denne henvendelsen resulterte i et møte der både hytteeierne,
Bægnavassdragets regulering, NVE og Ringerike kommune var representert.

Saken ble etter hvert behandlet politisk i kommunen, først i hovedkomiteen for miljø- og
arealforvaltning, deretter i formannskapet. Utfallet ble at kommunen stiller seg bak en
forespørsel/ krav om revidering av konsesjonsvilkårene på Samsjøen.
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Ringerike kommune
v/ Gunnar Hallsteinsen, Miljø og arealforvaltning

Serviceboks 24,

3504 HØNEFOSS

Vedr reguleringen av Samsjøen

RINGERIKE KOMMUNE
k/saksnr. -dok.nr. Lppenr./Ar

,5dr,  

Innk.dato: 2 9 JAN 2006
Arkivkode:

Objektkode:

Tjenestenr.:_ !,akshch.: '
-sToT26:11-aiiiiåt-2008-

Vi viser til konstruktivt møte med Grete Tollefsen, Gunnar Hallsteinsen, og Arvid Hagen den
9. januar og kommer som avtalt med en anmodning til Ringerike kommune om å arbeide for
en revisjon av konsesjonsvilkårene for reguleringen av Samsjøen.

Bakgrunn
Den 4. juli i 1958 fikk "Foreningen til Bægnavassdragets Regulering" konsesjon for
regulering av Samsjøen. Konsesjonen er gitt på ubegrenset tid og innebærer blant annet rett til
å tappe sjøen 6 meter fra høyeste regulerte vannstand. Den opprinnelige konsesjonen er
vedlagt.

Etter 50 år, altså i år er det mulig å sette fram krav overfor NVE om revisjon av
konsesjonsvilkårene. Kravet skal fremmes av lokale interesser og fortrinnsvis av kommunen.

Begrunnelse for anmodningen
Samsjøen kan karakteriseres som en "perle" i skogen i Ringerike kommune, men er til tider
dessverre sterkt skjemmet av reguleringen. Konsesjonen innebærer utvilsomt en meget hard
regulering av et såpass lite vann i lavlandet, og har store konsekvenser både for miljøet og
fiskebestanden. Når vannet er tappet ned, kan områdene rundt karakteriseres som en
"steinørken". Dette er spesielt ille tatt i betraktning at Samsjøen utgjør bare ca 2% av
Begnavasdragets samlede vassføring og er følgelig relativ marginal for den samlede
kraftproduksjon.

Det eneste tiltak i naturvernsammenheng som er angitt i konsesjonen, er utsetting av ørret.
Dette har ikke gitt det forventede resultat og er nå satt til side. Reguleringsforeningen har
bidratt til innkjøp av en "storruse", men grunneier og lokale entusiaster har tatt seg av driften.
Dette ser ut til å gi bedre vekstforhold for ørret og røye og har økt gjennomsnittsstørrelsen på
abboren. De rette tiltak kan altså relativt raskt bedre forholdene, men skal dette gi varig og
ytterligere effekt, bør dette være et ansvar for reguleringsforeningen i samråd med DN

I dag er hensynet til natur og miljø et helt annet enn i 1958. Bruken av vannet er også en helt
annen i dag som rekreasjonsområde både for lokalbefolkningen og skoleklasser på Ringerike
og for den stadig økende hyttebefolkningen ved vannet.

Endret hensynet til natur og miljø gjenspeiler seg i et notat fra NVE (Veileder nr. 1-1998 Del
IX, Revisjon av konsesjonsvilkår). Her heter det blant annet  "Endrede samfunnsforhold og
holdninger til natur og miljø har medført at det legges stadig større vekt på miljøhensyn. Av
denne grunn har det oppstått behov for å kunne pålegge innehavere av eldre konsesjoner
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plikter utover det de gjeldende vilkår gir hjemmel for" .  NVE har derfor utarbeidet et sett med
nye standardvilkår for vassdragsreguleringer der et helt kapittel omhandler naturforvaltning
(kap. 8). Standardvilkårene er vedlagt.

Ønsker for revisjon av vilkårene
Generelt er det ønskelig at vilkårene i punkt 8 gjøres gjeldende for Samsjøen, slik som alle
konsesjonærer er pliktig til i nye reguleringer.

Konkret er det tre forhold vi mener er viktige:
1. At Samsjøen er sikret en minimumsvannstand i sommersesongen, for eksempel at

vannstanden pr. 23. juni er maksimalt 1 meter under høyeste regulerte vannstand.
Dette innebærer at konsesjonæren må ta hensyn til snømengder og nedbør og avslutte
tapping ikke for langt ut på senvinteren, og ikke som nå, tappe det maksimale uten
hensyn til om sjøen fyller seg opp eller ikke. De forventede endringer av klimaet i
retning av mild vinter og tidlig vår, aktualiserer dette ytterligere.

2. At konsesjonæren plikter å sørge for at de stedegne fiskestammene i størst mulig grad
opprettholder naturlig reproduksjon ved å iverksette ulike tiltak som er angitt i punkt
8a i standardvilkårene.

3. At det innføres en varsling i forkant av tapping av vannet. Dette kan enkelt gjøres ved
et oppslag ved bommen ved innkjøring til Samsjøveien. 1 tillegg varsles en
representant for hytteeierforeningene, som sørger for videre varsling av hytteeiere.
Dette bl.a. for å sikre at det kan tas forhåndsregler slik at for eksempel båter ikke blir
skadet slik tilfellet var høsten 2007.

Vi håper at Ringerike kommune ser positivt på denne anmodningen, og bistår gjerne i den
videre prosessen.

Vennlig hilsen

(j, KIM( c41

Gunnar Jordfard, Langtangen vel

Adr.: Grågåsveien 9D
1187 Oslo

Tlf.: 95 24 63 43
E-post: gj@nilu.no

Vedlegg
- Opprinnelig konsesjon for regulering av Samsjøen
- NVEs nåværende standardvilkår for vassdargsreguleringer

Kopi til  
Einar Trygve Lie
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Ole Faaf g -indre Samsjøen hyttegrend

Adr.: Storoveien 43
0487 Oslo

Tlf.: 95 99 41 54
E-post: ofaafeng@broadpark.no



LANDBRUKSKONTORET  V
FOR

RINGERIKE OG HOLE

Referat fra møte om konses'onsvilkårene å Sams'øen

Sted: Møterommet, 3. etg. Storgata 13.

Tid: 23/10-2008, kl 1300-1445.

Til stede: Ingrid Haug (NVE), Gunnar Fagerås og øyvind Eidsgård (FBR), Gunnar
Jordfald og Ole Faafeng (hytteeiere) og Arvid Hagen (Ringerike kommune).

Øyvind Eidsgård orienterte om Samsjøen og reguleringen av denne, slik den er i dag. Han
kunne også fortelle at Samsjøen ikke utgjør mer enn 1-2% av vannmassene som brukes til
energiprodusksjon nedstrøms Samsjøen. Allikevel kan vann fra Samsjøen i gitte perioder være
de marginale kubikkmeterne vann som skal til for å holde kraftverkene i gang. Minimum 40
m3 vann/sek. må gå gjennom turbinene for at strømproduksjon skal kunne finne sted. Går det
eksempelvis 35 m3/sek. ut fra Sperillen, kan man slippe på 5m3 vann ut fra Samsjøen for å
kunne opprettholde strømproduksjonen. Minste vannførsel ut fra Samsjøen er 0,2m3
vann/sek., mens max er 8 m3 vann/sek.

Videre fortalte Ingrid Haug om rutiner rundt revisj oner av konsesjonsvilkår. Flere saker står på
vent i NVE, i påvente av endelig signal om behandlingsrutiner fra Olje- og Energi
Departementet (OED). Haug påpekte at hvem som helst kan kreve revisjon av
konsesjonsvilkår, men NVE foretrekker at det går gjennom kommunen. Dette sikrer i større
grad en ryddig saksgang, og at alle parter har bedre muligheter til å uttale seg/ være med fra
starten. Det stilles ikke krav om at kommunen skal behandle et slikt revisjonskrav politisk før
den sender saken videre til NVE. Det er NVE som avgjør om det blir gjennomført revisjon i
den enkelte sak eller ikke. Avgjørelsen kan påklages til OED. Pr. i dag er ikke revisjonssaker
prioritert hos NVE. En revisjon av konsesjonsvilkårene skal ikke i vesentlig grad føre til en
innskrenking regulantens mulighet for å utnytte reguleringshøyden og utnyttelsesgraden av
reguleringen fullt ut.

Når det gjaldt hytteeiernes forslag til endringer av tappingen av Samsjøen, ble det ikke enighet
på dette møtet. Særlig punktet om at Samsjøen skal være maksimum 1 meter under høyeste
regulerte vannstand (HRV) innen 23. juni var gjenstand for den vesentligste diskusjonen. Det
var fra regulantens side(FBR) ikke aktuelt å gå inn for en slik ordning uten videre. I midlertid
var det en viss enighet om at det kunne være positivt for alle parter at vilkårene ble revidert,
slik at ikke reguleringen foregår etter vilkår som ble fastsatt for 50 år siden.

Punktene om biotopforbedrende tiltak for fisk, og varsling til hytteeiere om regulering, ble
ikke diskutert i like stort omfang, men det virket heller ikke som et stort problem for
regulanten å kunne etterkomme disse tingene i større grad enn i dag. Det ble foreslått at
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Samsjøen kunne legges ut på FBR sine hjemmesider, slik at hytteeiere og andre interesserte
lettere kunne følge med på vannstand osv. De større magasinene er på disse sidene i dag.

Biotopforbedrende tiltak er eget punkt i de nye standardvilkårene til NVE. Haug sa at
standardvilkårene vil bli lagt til grunn ved en eventuell revisjon, men at de må tilpasses hvert
enkelt tilfelle.

Ved et krav om revisjon (fra kommunen eller andre), sendes et brev til NVE der det framgår
hva som er problemet i dag og begrunnelse for krav/endringer. En sentral grunn til krav om
endring av vilkår er at det blant folk i dag er en helt annen holdning til natur og miljø enn det
var for 50 år siden.

Referent

Arvid Hagen
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Krav om revisjon som NVE vedtar behandling på, sendes til regulant for utarbeidelse av
foreløpig revisjonsdokument. Dette returneres NVE som sender det på høring til alle parter.
Etter høringsfrist blir det gjeme befaring og deretter utarbeider NVE et endelig utkast til nye
konsesjonsvilkår.

Møtet ble avsluttet uten at det ble enighet om endringer av dagens tapping. Likevel ble møtet
betegnet som konstruktivt da alle fikk lagt frem sine syn, slik at ikke saken bygger på
misforståelser og synsing i den videre prosessen. Alle var irmeforstått med at det ligger an til at
kravet om revisjon av dagens konsesjonsvilkår på Samsjøen skal sendes NVE. Undertegnede
forhører seg intemt i kommunen om hvordan dette skal foregå, om det skal behandles politisk,
eller det kan kjøres videre som en delegert sak.



SAKSFRAMLEGG

Utvalg: Hovedkomiteen for miljø- og arealforvaltning ("-17 -7-?c)/c;)
Formannskapet

Arkivsaksnr.: 08/362-2 Arkiv: 216 &18

REVISJON AV KONSESJONSVILKÅRENE FOR REGULERING AV SAMSJØEN

Forslag til vedtak:

• Ringerike kommune stiller seg bak et krav om revisjon av konsesjonsvilkårene på
Samsjøen.

• NVE's nye standardvilkår for konsesjon bør legges til grunn ved en eventuell
revisjon, og disse tilpasses forholdene rundt Samsjøen.

• Dersom NVE velger å gjennomføre en revisjon, bør det i kravet om revisjon legges
vekt på at det innføres rutiner for varsling av ektraordinær og/eller hard regulering.

Utredning:

Kommunens rolle
Da Ringerike kommune har eierinteresser i Ringeriks-Kraft AS, som igjen har eierinteresser
i Foreningen Begnavassdragets Regulering(FBR), er det mest ryddig om det fattes et politisk
vedtak om å fremme krav om revisjon av konsesjonsvilkårene.

Utgangspunktet for saken er en henvendelse fra to hytteeiere ved Samsjøen. Henvendelsen
gjaldt vilkårene for regulering av Samsjøen, og kom først i form av en forespørsel om et
uformelt møte hos miljø- og arealforvaltningen. Dette møtet fant sted 9. januar 2008.
Møtedeltakere var de to hytteeierne (Gunnar Jordfald og Ole Faafeng), Gunnar Hallsteinsen,
Grethe Tollefsen og Arvid Hagen. Møtet endte med at hytteeierne ble bedt om å lage et
skriftlig dokument om saken, slik at kommunen hadde noe mer konkret å jobbe videre med.
Et slikt dokument ble mottat miljø- og arealforvaltningen den 29. januar 2008. Se vedlegg 1.

H teeiernes krav/ ønsker:
1. Samsjøen skal være sikret en minimumsvannstand til en gitt dato på sommeren,

eksempelvis maksirnalt 1 meter under høyeste regulerte vannstand pr. 23. juni.
2. Det skal settes i verk tiltak som sikrer naturlig reproduksjon for de stedegne

fiskestammene i vannet. (Punkt 8 i de nye standardvilkårene fra NVE).
3. Det innføres rutiner for varsling i forkant av tapping, slik at skader som måtte oppstå

på båter som følge av rask tapping, kan unngås.

Ut fra dette dokumentet ble det holdt et nytt møte den 23. oktober 2008 der hytteeierne,
regulanten (Foreningen Begnavassdragets Regulering, FBR), Norges Vassdrags- og
Enrgidirektorat (NVE), og kommunen var representert. Partene fikk luftet sine syn på saken,
og det ble bare delvis enighet om de 3 punktene, nevnt ovenfor.



FBR sitt s å h teeiernes krav/ ønsker
FBR, som gjennom Ringeriks-Kraft AS er delvis eid av Ringerike kommune, kunne ikke
uten videre bli med på å garantere for en viss vannstand til en gitt dato. De kubikkmeterne
med vann som renner ut fra Samsjøen er, i følge FBR, ofte de marginale kubikkmeterne som
trengs for at kraftverkene nedstrøms i Begna skal kunne produsere strøm. I følge FBR
trenger kraftverkene som ligger nedstrøms Sperillen 40 m3 vann pr.sek. for å kunne
produsere strøm. Minstevannføringen ut fra Samsjøen er 0,2 m3 pr sek og maks 8 m3 pr.
sek. Dersom det går 39 m3 vann pr. sek ut fra Sperillen, kan man slippe på 1 m3 pr. sek ut
fra Samsjøen, slik at samlet vannmengde blir 40 m3 vann pr. sek inn i kraftverkene
nedstrøms.

Når det gjaldt tiltak for å sikre naturlige fiskestammer, så ikke FBR det som noe stort
problem å utføre visse tiltak.

Angående varsling av tapping, kunne det innarbeides rutiner for å legge inn informasjonen
om tappingen av Samsjøen på FBR sine nettsider. FBR kunne fortelle at dette blir gjort for
enkelte andre magasin.

NVE's orienterin om revis.on
NVE informerte om rutiner rundt revisjon av konsesjonsvilkår, og trakk fram at det var en
stor fordel om kommunen stilte seg bak et eventuelt krav om en slik revisjon, men presiserte
at hvem som helst kan fremme et slikt krav. Videre kunne NVE opplyse om at en revisjon av
tappevilkårene, ikke skulle føre til en vesentlig reduksjon/ forringelse i regulantens mulighet
til å utnytte tappemulighetene fullt ut. Dessuten mente representanten fra NVE at ved en
eventuell revisjon, vil det som regel  være  de nye standardvilkårene som blir gjeldende i
framtiden. Det er også disse vilkårene som i dag gis ved nye konsesjoner. Se vedlegg 2.  

Alle parter var imidlertid enige om at det ville  være  sunt for alle at konsesjonsvilkårene blir
revidert, slik at ikke reguleringen foregår etter vilkår som ble fastsatt for 50 år siden.
Allmennhetens fokus på miljøhensyn er en tungtveiende grunn til en slik revisjon.

Vurdering:
Dagens gjeldende konsesjonsvilkår på Samsjøen ble fastsatt den 4. juli 1958. Konsesjonen er
gitt for "ubegrenset tid". Se vedlegg 3. På den tiden da konsesjonen ble gitt, var Norge i en
fase der landet skulle bygges opp etter krigen. Dette krevde massiv utbygging av bla.
kraftverk. Fokus på denne tiden var, med datidens teknologi og kunnskap, å få mest mulig
energi ut av hvert kraftverk. Miljøhensyn og allmennhetens verdier knyttet til friluftsliv og
naturopplevelser var ikke på dagsorden i like stor grad som i dag.
Etter 50 år kan altså vilkårene for reguleringen revideres. Med det menes at selve
reguleringshøyden er fastsatt for "ubegrenset tid", mens vilkårene for hvordan
tappingen/reguleringen skal foregå, kan endres gjennom et krav om revisjon.

Rutiner ved en revis.on
Når det gjelder krav om revisjon av konsesjonsvilkårene, er det mest ryddig løp om
kommunen stiller seg bak dette. Dette var også et klart ønske fra NVE, da det er de som skal
motta et slikt krav. Det er NVE som avgjør om det skal gjennomføres revisjon i den enkelte
sak. Avgjørelsen kan påklages til Olje- og Energidepartementet(OED). Ved en eventuell
revisjon, sendes dette kravet til regulanten fra NVE. Regulanten utarbeider et foreløpig



revisjonsdokument som sendes tilbake til NVE, som igjen sender dette dokumentet ut på
høring til alle berørte parter. Etter høringsfrist har gått ut, blir det gjerne befaring på
damanlegget/ vannmagasinet. Deretter utarbeider NVE endelig forslag til nye
konsesjonsvilkår, som vil være NVE's standardvilkår tilpasset det enkelte vannmagasin.
Dette vil gi større mulighet for et moderne og mer bruker- og miljøvermlig
reguleringsregime for vannet.

Minstevannstand til itt dato
Reguleringen av Samsjøen kan oppfattes på mange måter, og det er en utberedt oppfatning at
det ikke ser pent ut når den er hardt nedtappet. Betegnelsen "månelandskap" og "steinørken"
blir ofte brukt når vannet er tappet ned på våren og forsommeren. Imidlertid skal en huske på
at Samsjøens reguleringshøyde på 6 meter ligger fastlagt uansett. Det estetiske inntrykket
man får av Samsjøen ved nedtapping kan  være svært  negativt for mange, men det får man
altså ikke gjort så mye med. Når det gjelder ønsket om at Samsjøen ikke skal være lavere
enn 1 meter under høyest regulerte vannstand(HRV) til St.Hans, er det et spørsmål om hva
som er praktisk mulig. Dette avhenger av smeltetidspunkt og smeltetempo på snøen, hvor
mye snø det er i Samsjøens nedbørsfelt i forhold til resten av vassdragets nedbørsfelt osv.
Dette krever, i følge FBR, omfattende målinger. På den armen side kan man forstå ønsket om
en mer "irmbydende" innsjø i form av relativt høy vannstand til St.Hans eller feriestart.

Tiltak rettet mot fisk
Når det gjelder tiltak rettet mot fremme av reproduksjon av stedegne fiskestammer, er dette
ivaretatt i punkt 8 i de nye standardvilkårene fra NVE. Samsjøen har en veldig bra
vannkvalitet, og kvaliteten på fisken i vannet er også helt topp. Det er derfor viktig at de
stedegne fiskestammene ivaretas på best mulig måte. Det kan derfor være en fordel om
regulantens opprinnelige plikt om årlig utsetting av fisk dreies mer mot å legge til rette for
bedre gytemuligheter for ørreten, eller oppfisking av småvokst fisk(abbor).

Varsling
I forbindelse med bedre varsling av tapping på Samsjøen, burde det være mulig å fa til
rutiner for dette. Det har tidligere vært ett tilfelle av ødelagt båt som følge av uventet hard
tapping på sensommer/høst. Det er flere måter å varsle tappingen på: Man kan ha en egen
plakat nede ved bommen på Samsjøveren, der det er oppgitt vannstand og hvor mange m3
pr. sek som går ut. Det kan også opprettes faste kontaktpersoner fra hytteeierne som far SMS
med tilsvarende informasjon. Eller det kan legges inn nødvendige data på FBR sine
hjemmesider, slik det blir gjort på en del andre magasiner. Det beste er kanskje å ha en
kombinasjon av disse tre metodene.
Hvor hyppig man skal varsle om tapping må avveies, men det kan vurderes om man skal
prioritere å varsle ekstra når det tappes hardt og vannstanden begynner å bli lav. Det kan og
tenkes at det bør varsles ekstra dersom det tappes hardt på en årstid det vanligvis ikke tappes
vesentlig.
Det står ikke noe spesifikt om varslingsrutiner i standardvilkårene fra NVE, men det kan
tenkes at slike rutiner fastlegges og pålegges fra NVE ved en eventuell revisjon.

0 summerin
Det er 50 år gamle konsesjonsvilkår som ligger til grunn for reguleringen på Samsjøen i dag.
Disse kan nå revideres og erstattes med nye standardvilkår som utarbeides av NVE.



Konsesjonsvilkårene tilpasses hvert enkelt vannmagasin. En revisjon av konsesjonsvilkårene
vil gi mulighet for en mer moderne og miljøvennlig regulering enn det som var vanlig å
tenke seg da konsesjonen ble gitt i 1958.
Uansett om kommunen stiller seg bak et krav om revisjon eller ikke, er det NVE som, etter
mottatt krav om revisjon, avgjør om revisjon skal foretas. Det er og NVE som utfører
saksbehandlingen.

Aktuelle lover
Energiloven, § 3-4, pkt. 4.
Vannressursloven, §§ 10, 26 — andre ledd.
Vassdragsreguleringsloven, § 12, pkt. 8.

Saksdokumenter:
Vedlegg 1. Innsendt skriv fra hytteeierne
Vedlegg 2: Dagens standardvilkår fra NVE
Vedlegg 3: Konsesjon for Samsjøen fra 1958

Virksomhetsleder: Gunnar Hallsteinsen

Saksbehandler (utøvende): Arvid HagenA.

Ringerike kommune, 20.03.2009

ars Olsen
Rådmann
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Arkivsaksnr.: 08/362-3 Arkiv: 216 &18

Sak: 39/09

REVISJON  AV KONSESJONSVILKÅRENE FOR REGULERING AV  SAMSJØEN

Behandling i Hovedkomiteen for miljø- og arealforvaltning 30.03.2009:

Rådmannens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt med følgende endringer fremmet av
Elsa Lill P. Strande (H):

Kulepunkt 2: Ordet eventuell i 1. setning strykes.
Kulepunkt 3: Når NVE gjennomfører revisjonen bør det innebære en minimumsvannstand

pr.1/7, samt innføres rutiner for varsling av ekstraordinær og/eller hard
regulering.

Vedtak i Hovedkomiteen for miljø- og arealforvaltning:

• Ringerike kommune stiller seg bak et krav om revisjon av konsesjonsvilkårene på
Samsjøen.

• NVE's nye standardvilkår for konsesjon bør legges til grunn ved en revisjon, og disse
tilpasses forholdene rundt Samsjøen.

• Når NVE gjennomfører revisjonen bør det innebære en minimumsvannstand
pr.1/7, samt innføres rutiner for varsling av ekstraordinær og/eller hard
regulering.



Vedtak  i Formannskapet:

Saksprotokoll

Arkivsaksnr.:  08/362-4 Arkiv: 216 &18

Sak: 43/09

REVISJON  AV  KONSESJONSVILKÅRENE FOR REGULERING  AV  SAMSJØEN

Behandling i Formannskapet 21.04.2009:

Hovedkomiteens innstilling fra møte 30.03.09, sak 39, ble enstemmig vedtatt.

• Ringerike kommune stiller seg bak et krav om revisjon av konsesjonsvilkårene på
Samsjøen.

• NVE's nye standardvilkår for konsesjon bør legges til grunn ved en revisjon, og disse
tilpasses forholdene rundt Samsjøen.

• Når NVE gjennomfører revisjonen bør det innebære en minimumsvannstand
pr.1/7, samt innføres rutiner for varsling av ekstraordinær og/eller hard
regulering.


